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گزارشي از وسوسه هاي خطرناك افزايش نرخ ارز

برخياقتصادداننماهابرطبلگرانيدلارميكوبند

اموالوداراييبازنشستگاندستكيست؟
چالش صندوق هاي بازنشس��تگي يكي از چالش هايي است كه دولت 
يازدهم در بدو آغاز به كارش به صراحت از آن پرده برداري كرد و اين مهم 
را با افكار عمومي در ميان گذاشت. نظام بازنشستگي در ابتداي دولت 
يازدهم با آنكه با حال و آينده 23 ميليون ش��اغل در كشور و همچنين 
4تا 5 ميليون بازنشسته و مس��تمري بگير ايراني س��روكار داشت، اما 
مقامات دولت يازدهم به رغم آنكه مي دانستند بروز مشكلات در صندوق 
بازنشستگي موجب نگراني افكار عمومي مي شود، تشخيص دادند كه 
چالش صندوق هاي بيمه اي و بازنشستگي را با جامعه در ميان بگذارند. 
هر چند اعتماد دولتمردان ب��ه افكار عمومي براي در ميان گذاش��تن 
مشكلات اقتصادي قابل تقدير اس��ت، اما بي توجهي براي حل اساسي 
مشكلات صندوق هاي بازنشستگي محلي را براي گلايه از دولت ايجاد 
كرده است، زيرا وابستگي صندوق هاي بازنشس��تگي به دولت از سال 
92 تاكنون به رغم برخورداري از ميليارد ها دلار اموال و دارايي به شكل 
مستمر به بودجه عمومي افزايش يافته است كه گويا ميزان وابستگي 
صندوق ها به بودجه عمومي در بودجه سال 97 به مرز 60هزار ميليارد 

تومان )معادل دو سال بودجه عمراني محقق شده( رسيده است. 
  رشد وابستگي صندوق ها به بودجه عمومي

محمد نهاونديان در تاريخ ۱395/0۸/۱۸ در همايش صندوق هاي بازنشستگي 
از افزايش ميزان وابستگي آنها به دولت از 36درصد در سال ۸7 به 5۸درصد در 
سال 95 خبر داد و گفت: روند افزايش وابستگي به صندوق هاي بازنشستگي 
سالم نيست و در اين باره بايد خود صندوق ها با كفايت درصدد افزايش بهره وري 
و كاهش وابستگي به منابع دولتي باشد. نهاونديان كه در آن زمان رئيس دفتر 
رئيس جمهور بود گردش مالي 40ميليارد دلاري پرداخت حقوق، مستمري و 
هزينه هاي درمان صندوق ها را در سال 94 تكان دهنده توصيف كرد و ترنوول 
مالي در صندوق بازنشستگي را بسيار بزرگ عنوان كرد. اگر چه نهاونديان رشد 
شفافيت، توجه عمومي دولت و مجلس به صندوق هاي بازنشستگي و همچنين 
بهبود مديريت دارايي ها را در اواخر س��ال 95 ضروري دانست اما از آن تاريخ 

تاكنون اتفاق خاصي در اين بخش نيفتاده است. 
  ابرچالش صندوق هاي بازنشستگي

جال��ب آنكه مس��عود نيل��ي، مش��اور اقتص��ادي رئيس جمه��ور در 
۱5/04/۱396  مسئله »صندوق هاي بازنشس��تگي« را يكي از شش 
ابرچالش   اقتصادي آينده اي��ران عنوان كرد و مدعي ش��د كه در اين 
سال ها با صندوق هاي بازنشستگي نيز  مانند منابع آب رفتار شده است. 
زماني كه بي رويه از آن خرج مي شد، هيچ كس به اين فكر نبود كه اين 

منابع چگونه بايد جايگزين شود.  
  وابستگي كامل به دولت 

بي توجهي به بهبود و تقويت نظام بازنشستگي تا جايي ادامه يافت كه 
رئيس جمهور در بخشي از سخنان خود در دفاع از كابينه پيشنهادي 
دولت دوازدهم در تاريخ ۱396/05/29 با اش��اره ب��ه تزريق 40هزار 
ميليارد تومان به صندوق هاي بازنشس��تگي از بودجه عمومي در سال 
95 گفت: امروز خلاف آنچه تصور مي ش��د، همه صندوق هاي بيمه و 
بازنشستگي دچار بحران بوده و از ثبات و پايداري لازم برخوردار نيستند 
و وابستگي كامل به دولت دارند در حالي كه صندوق ها بايد مستقل بوده 

و به منابع خود تكيه داشته باشند. 
  تزريق 60 هزار ميليارد تومان به صندوق ها

همچنين معاون اول رئيس جمهور در تاريخ ۱396/9/25 به طور مجدد 
از چالش صندوق هاي بازنشستگي رونمايي كرد و گفت: حدود 50 تا 
60 هزار ميليارد تومان در بودجه سال 97 براي كمك به صندوق هاي 

بازنشستگي در نظر گرفته شده است. 
اسحاق جهانگيري افزود: متأس��فانه پس از بازنشستگي افراد، تأمين 
هزينه پرداخت حقوق آنها همچنان بر دوش دولت است و فقط از يك 
رديف بودجه به رديف بودجه ديگري منتقل مي شود، ضمن آنكه بايد 

به هر فرد بازنشسته منابعي به عنوان پاداش پرداخت شود. 
  برنامه و اقدام و عمل چه مي شود؟

در حالي كه مش��كل صندوق هاي بازنشستگي از س��وي حسن روحاني، 
معاون اول، مش��اور ويژه و معاونت اقتصادي رئيس جمهور به عنوان يك 
چالش اساسي طي سال هاي گذشته پيوس��ته گزارش شده است كه حل 
مسئله صندوق هاي بازنشستگي چندان هم س��خت نيست و احتياج به 
برنامه و اقدام و عمل دارد. به رغم آنكه به گفته مقامات دولتي صندوق هاي 
بازنشستگي سالانه دهها هزار ميليارد تومان به بودجه عمومي كشور فشار 
وارد مي كند، اما حساسيتي براي تعيين مديران صندوق هاي بازنشستگي و 
از همه مهم تر شركت هاي سرمايه گذاري صندوق هاي بازنشستگي وجود 
ندارد. در حالي كه محمد نهاونديان از ترنوول 40 ميليارد دلاري مجموعه 
بازنشستگي كشور متحير است اما براي حل خودكفايي صندوق ها در تأمين 

هزينه هايشان حساسيتي در تعيين صحيح مديران وجود ندارد. 
  دارايي بازنشستگان دست چه افرادي است؟

به طور نمونه س��ازمان بورس اوراق بهادار هنوز صلاحيت برخي از 
مديران شركت هاي س��رمايه گذاري صندوق هاي بازنشستگي را 
تأييد نكرده است. ولي با اين حال صندوق بازنشستگي قبل از احراز 
و تأييد صلاحيت مديران توسط بورس، حكم مديريت ها را مي زند و 
دهها هزار ميليارد تومان از اموال و دارايي بازنشستگان را در اختيار 
افرادي قرار مي دهد كه صلاحيت مديريت دارايي هاي بازنشستگان 
را ندارد و نتيجه آن مي شود كه بازدهي سالانه مجموعه هايي چون 
ش��ركت س��رمايه گذاري تأمين اجتماعي و صندوق بازنشستگي 
سالانه زير 5درصد اس��ت و بايد 50 تا 60 ميليارد تومان از جيب 
ملت به صندوق ه��اي بازنشس��تگي تزريق ش��ود. در پايان اميد 
مي رود مقام��ات دولتي به جاي گزارش��گري در رابط��ه با چالش 
نظام بازنشس��تگي، مديراني را در اين صندوق ه��ا به كار بگمارند 
كه صلاحيت شان از سوي  س��ازمان بورس، از ۱00 امتياز تنها 20 
امتياز نشود و حداقل بدانند با صدها شركت در رشته هاي مختلف 
اقتصادي بايد چگونه رفتار كنند تا شركت هاي يكي پس از ديگري 
ورشكسته نش��ود و از طرف ديگر درصد وابس��تگي صندوق ها به 

بودجه عمومي ايران به شكل مستمر افزايش نيابد.

مهدی  فتاحی
   گزارش یک

مع�اون وزي�ر صنع�ت، معدن و تج�ارت ب�ا 
بي�ان اينكه ح�دود ۸0ه�زار واح�د صنعتي 
در كش�ور داريم كه ني�از به حماي�ت واقعی 
دارند،گف�ت: ۹0درص�د اي�ن واحده�ا را 
صناي�ع كوچك تش�كيل مي دهن�د و از اين 
ميزان فق�ط حدود 6۵درصد فعال هس�تند. 
صادق نجفي در گفت وگوي ويژه خبري ش��بكه 
2 سيما با بيان اينكه شعار امسال بايد در اولويت 
كاري قرار گي��رد، افزود: به عل��ت اينكه بخش 
بزرگي از صنايع ما كوچك اس��ت بايد نوسازي، 
بازسازي، استارت آپ ها و صنايع كوچك روستايي 
و ش��هرك هاي صنعتي و ايجاد مشوق هايي در 
حوزه صادرات صنايع كوچك را در برنامه كاري 

خود قرار دهيم. 
نجفي با تأكيد بر اينكه بايد تلاش كنيم مشكل 
معيشت و اشتغال مردم را حل كنيم، ادامه داد: 
مس��ئولان، كارآفرينان و بقيه دست اندركاران 
اقتص��ادي و تولي��دي نبايد در مقاب��ل هم قرار 
بگيريم، بلكه بايد هم افزايي و از توان هم استفاده 

كنيم. 
وي با بيان اينكه اگر فناوري، بازار و بانك هاي 
كش��ورمان درس��ت بود ش��رايط ما اينگونه 
نمي شد، گفت: كلينيك هايي در راستاي حل 
اين مشكل ايجاد شده كه از ماه آينده در همه 
استان هاي ما مستقر مي شوند و مانند طبيب 

عمل خواهند كرد. 
مديرعامل سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي 
صنعتي كشور اضافه كرد: اگر بتوانيم زنجيره هاي 
توليد و تأمين را حل كنيم، بسياري از مشكلات 

ما در حوزه صادرات حل خواهد شد. 
نجفي با بي��ان اينكه اقداماتي را براي نوس��ازي 
فناوري آغاز كرديم، گفت: برنامه منس��جمي را 
با معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري آغاز 
كرديم تا بتوانيم از تسهيلات صندوق شكوفايي و 

از امكانات صنايع كوچك استفاده كنيم. 
وي افزود: هر كسي در اجراي طرح هاي فناورانه 
و استارت آپ ها در ش��هرك هاي صنعتي، زمين 
بخواهد در اقس��اط 4۸ماهه و بيشتر، اين كار را 
انجام خواهيم داد و 30درصد مش��وق مي دهيم 
نه فقط در ح��وزه توليد بلك��ه در حوزه خدمات 

و الكترونيك. 

نجف��ي اضافه ك��رد: اي��ن طرح ه��ا را از ابتداي 
ارديبهشت اجرايي خواهيم كرد. 

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به 
اينكه مه��ارت و كارآموزي، يك��ي از حلقه هاي 
مفقوده ماست، گفت: پول، مشكل اصلي و نخست 
صنايع ما نيست بلكه موضوع اصلي ما مديريت، 

بهره وري، استراتژي و بازار است. 
وي با بي��ان اينكه صنايع بس��يار كم��ي داراي 
فناوري مناسب هستند، افزود: بايد فناوري هاي 
مورد نياز صنايع، شناسايي و تأمين شود. نجفي 
با اش��اره به اينكه 7درص��د از معوقه هاي بانكي 
متعلق به صنايع كوچك است، گفت: بايد شرايط 
را آماده كنيم كه توليد ما بتواند رقابتي در شأن 
مردم و كشورمان باشد. وي افزود: وزارتخانه در 
بودجه سال 97 در اين زمينه مشوق هاي بسيار 
خوبي را براي پايي��ن آوردن هزينه هاي توليد و 

صادرات در نظر گرفته است. 
مديرعامل سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي 
صنعتي كشور گفت: براي نخس��تين بار هزار و 
300 ميلي��ارد تومان در بودجه س��ال 97 براي 

مشوق هاي صادراتي در نظر گرفته شده است. 
نجف��ي ادام��ه داد: صندوق ه��اي ضمانت��ي 
و حمايتي مانن��د صندوق ضمانت ص��ادرات و 
سرمايه گذاري هاي كوچك را حمايت مي كنيم 

تا ريس��ك توليدكنن��دگان و صادركنندگان را 
كاهش دهيم. 

وي افزود: پورتال اطلاعاتي خوبي را آماده كرديم 
كه به زودي رونمايي مي ش��ود و در اين پورتال 
اطلاعات توليدكنندگان در اختيار كارآفرينان و 

بازاريان قرار مي گيرد. 
نجفي درباره ارتباط دانشگاه و صنعت هم گفت: از 
دانشگاهيان دعوت مي كنم در طرح كلينيك هاي 
اقتصادي كه نوعي ارتباط ميان دولت، صنعت و 
دانشگاه است، شركت كنند تا از توانمندي هاي 

آن استفاده كنيم. 
   ماليات بر ارزش افزوده و تأمين اجتماعي؛ 

مشكل بزرگ توليدكنندگان
همچنين رئيس كميسيون تسهيل كسب و كار 
اتاق بازرگاني هم با حضور در اين برنامه با اشاره به 
اينكه شعار امسال به درستي انتخاب شده است 
در بيان علت رقابتي نبودن برخي كالاهاي داخلي 
گفت: قوانيني مانند ماليات بر ارزش  افزوده، تأمين 
اجتماعي و س��ود بالاي بانكي در جهت مقابله با 

توليد است. 
محمدرضا نجفي منش افزود: سودهاي تسهيلات 
بانكي در بيشتر كشورها حدود 3درصد است. در 
حالي كه در كش��ور ما بيش از ۱۸درصد است و 
اين موضوع قدرت رقابت كالاهاي توليد داخلي 

را از بين مي برد. 
وي ادامه داد: خوش��بختانه مجل��س به نواقص 
قانوني توجه و ات��اق بازرگاني هم نظرات خود را 
اعلام كرده اس��ت و اميدواريم با توجه به ش��عار 

امسال، اين قوانين دست و پاگير اصلاح شود. 
رئيس كميس��يون تس��هيل كس��ب و كار اتاق 
بازرگاني افزود: توليد اگر در مقياس بالا به صورت 
گسترده انجام شود، قيمت تمام شده كالا كاهش 
مي يابد و ما بايد به اين سمت برويم و همچنين 

بايد از فناوري هاي پيشرفته استفاده كنيم. 
نجفي من��ش گفت: بن��ا به گفته وزي��ر صنعت، 
معدن و تجارت امس��ال 32 هزار ميليارد تومان 

براي نوسازي صنايع اختصاص خواهد يافت. 
وي افزود: حاش��يه س��ود در صناي��ع كوچك و 

متوسط بين 5 تا ۱5درصد است. 
نجفي منش با اش��اره به اينكه صنعت و دانشگاه 
اعتقادي ب��ه هم ندارن��د، گفت: رس��انه ها بايد 
توانمندي هاي كارآفرينان و توليدكنندگان برتر 

را نشان دهند. 
   فضاي كسب و كار بايد بهبود يابد

سيدفرشاد فاطمي، اس��تاديار اقتصاد دانشگاه 
صنعتي ش��ريف هم با حضور در اي��ن برنامه با 
بيان اينكه بهب��ود فضاي كس��ب و كار به توليد 
داخلي كمك مي كن��د، گفت: توس��عه رقابت، 
مقررات زدايي و نبود رانت و تسهيل تجارت، توليد 
در مقياس مناسب و توس��عه صادرات از جمله 
راهكارهاي بهبود فضاي كسب و كار است و بايد 

بتوانيم به بازارهاي بين المللي دست يابيم. 
وي ادامه داد: بايد ديپلماسي اقتصادي به كمك 
ما بيايد و بازارهاي بين المللي را براي ما باز كند. 
وي گفت: ارتقاي فناوري نياز به سرمايه گذاري 
دارد، اما باي��د مراقب بود رانتخواري نباش��د و 
بنگاه ها فق��ط در پي دريافت تس��هيلات ارزان 
قيمت نباش��ند و س��عي كنند از تس��هيلات به 
درستي استفاده كنند و بهره وري را ارتقا دهند. 
فاطمي افزود: بايد نرخ ارز به گونه اي باش��د كه 
فضاي اقتصادي كش��ور را مرتب دچار ش��وك 
نكند. وي در بخش ديگري از سخنان خود گفت: 
بايد به فارغ التحصيلان دانشگاهي اعتماد كنيم 
و به آنها فرصت دهي��م تا توانمندي هاي خود را 

نشان دهند.

لزوم حمايت از صنايع كوچك در سال حمايت از توليد ملي

معاون وزير صنعت: فقط ۶۵ درصد صنايع كوچك فعال هستند

   صنعت

اقتصاددان�ان و نماين�دگان مجل�س اي�ن 
روز ه�ا نس�بت ب�ه وسوس�ه افزاي�ش نرخ 
ارز و آث�ار مترت�ب آن هش�دار داده ان�د. 
 به گزارش »جوان« ظاهراً برخي از اقتصاددانان 
به رغ��م  اينك��ه نماين��دگان به دنب��ال كاهش 
۸00توماني نرخ ارز هستند. روزگذشته دلار به 
مرز 4 هزار و ۸77 تومان رسيد، همچنان تمايل 
به تثبيت نرخ ارز در ارقامي بالاتر از 5 هزار تومان 

و بالاتر هستند!
آنها در ش��رايط مذكور براي حماي��ت از توليد 
داخ��ل نس��خه چيني بي اعتباري پ��ول ملي را 
تجويز كرده و بدون توجه به آثار گران ترش��دن 
نرخ ارز بر سفره مردم و قدرت خريد خانوارهاي 
ايراني پيش��نهاد داده اند كه با حفظ دس��تاورد 
كاهش تورم از طريق افزايش نرخ ارز با واردات و 
قاچاق مقابله كنند و تعرفه ها را هم كنار بگذارند. 
اقدامي كه جمع ضدين بودن و تقريباً در فضاي 
كنون��ي غيرممكن اس��ت.  اگرچه اين نس��خه 
براي كشور هاي مولد كه مواد اوليه و واسطه اي 
را خود تولي��د مي كنند، نس��خه اي قابل تأمل 
است، اما با توجه به وضعيت فعلي و تجربه سال 
92 و وابس��تگي ش��ديد كالاهاي داخلي به ارز 
بين المللي و واردات به نظر مي رسد اين نسخه 
خطرناك باش��د كه تنها عده اي مح��دود از آن 

منتفع مي شوند. همين افراد با تريبون هايي كه 
در اختيار دارند، نسخه افزايش نرخ سود بانكي 
را در پايان سال ارائه دادند كه فضاي اقتصادي را 

آبستن تورمي جدي كرده است. 
  نفوذ علاقه مندان به افزايش دلار 

در دولت !
 در اين باره يك اقتصاددان مي گويد، متأس��فانه  
عده اي هس��تند كه حتي اميدوارند نرخ ارز به 6 
هزار و 200 تومان برسد و آن را براي اقتصاد مفيد 
مي دانند و معتقدند براي صادرات خوب است. در 
حالي  كه چنين نيست و افزايش نرخ ارز وضعيت 
اقتصاد كش��ور را بهم مي ريزد و براي اقتصاد ما 
مخرب اس��ت. دولت بايد بتواند ارز را در حدود 

4هزار و 500 تومان نگه دارد. 
مرتضي افق��ه در گفت وگ��و با »ايس��نا«، درباره 
وضعيت ارز اظهار كرد: به نظر من با توجه به درآمد 
ارزي، دولت مي تواند ن��رخ ارز را كنترل كند. هر 
چند كه در مواردي هم مش��اهده كرديم به  رغم 
اقدامات بانك مركزي، نرخ ارز آنگونه كه لازم بود، 
تعديل نشد و اين نشان دهنده اين است كه كنترل 
ارز مي تواند از دست دولت خارج شود و اين مسئله  
خوشايندي نيست. افقه ادامه داد: متأسفانه برخي 
اف��رادي مي خواهند نرخ ارز افزاي��ش يابد و روي 
دولت نفوذ دارند. با اين حال بايد هش��دار داد كه 

اين روش غلط است. همانطور كه ديديم در دولت 
احمدي نژاد هم اتفاق افت��اد و حاصلي جز به هم 

ريختن وضعيت اقتصادي نداشت. 
اين اقتص��اددان درباره تورم و افق آن در س��ال 
۱397، در ادامه به مش��كل بالا بودن نقدينگي 
در اقتصاد ايران اش��اره كرد و گف��ت: نقدينگي 
بالا در اقتصاد ايران اين آمادگ��ي را دارد كه در 
بازارهاي مختلف التهاب ايج��اد كند، همانطور 
كه اكنون مي بينيم در بازار ارز ايجاد كرده است. 

اگر مجموع��ه  حاكميت به دنبال آن نباش��د، با 
جديت كسب و كار را رونق بخشيده و نقدينگي را 
به سمت توليد هدايت كند، نقدينگي به سمت 

بازارهاي دلالي هدايت خواهد شد. 
   كوبيدن بر طبل گراني ارز 

عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس نيز در 
اين باره گفت: با افزاي��ش بي ضابطه قيمت دلار 
تش��كيل جلس��ه غيرعلني و طرح دلايل دولت 
براي رش��د قيم��ت ارز به يك ض��رورت تبديل 

شده است. 
 مهرداد لاهوتي در گفت وگو با »تسنيم« با بيان 
اينكه نوس��انات اخير قيم��ت دلار باعث نگراني 
اقشار مختلف ش��ده اس��ت، اما برخي معتقدند 
افزايش قيمت دلار مي تواند منج��ر به افزايش 
صادرات و رونق توليد داخل شود، گفت: يكي از 
ابزارهاي حمايت از توليد داخل رشد حساب شده 
قيمت ارز است. اين در حالي است كه نوسانات و 
التهابات مانند آنچه اخيراً در بازار ارز كشور رخ داد 
باعث توقف فعاليت هاي اقتصادي مي شود اين امر 

مي تواند به بازگشت ركود به كشور دامن بزند. 
وي گفت: بسياري از توليدكنندگان براي شروع 
توليد نياز به واردات مواد اوليه دارند و براس��اس 
آمارهاي گمرك حدود 70 درصد واردات كشور 
مربوط ب��ه كالاهاي واس��طه اي و س��رمايه اي 
مي باش��د. به اين ترتيب افزايش ناگهاني قيمت 
دلار مي تواند حداقل منجر به تأخير در اين نوع 
خريدها شده و اين موضوع ممكن است بازگشت 

ركود را در پي داشته باشد. 
عضو كميس��يون برنام��ه و بودجه با اش��اره به 
فعاليت م��داوم تريبون ه��اي مختلف��ي كه به 
دنبال عادي س��ازي افزايش قيمت ارز هستند، 
گفت: اين قبيل رسانه ها از طريق انتشار مطالب 
تعدادي اقتصاددان نما معتقدند با افزايش قيمت 
دلار ق��درت توليدكنن��دگان داخل��ي در برابر 

صادركنندگان خارجي افزايش پيدا ميكند. 
وي افزود: براي برطرف ش��دن ابهامات و دلايل 
پش��ت پرده قيمت دلار لازم است هيئت رئيسه 
مجلس يك جلس��ه غير علني تش��كيل دهد و 
مس��ئولان براي هم��ه نمايندگان دليل رش��د 

بي ضابطه قيمت را تشريح كنند. 
لاهوتي ادام��ه داد: اهميت موضوع تش��كيل 
جلس��ه غير علني و طرح دلاي��ل دولت براي 
رش��د قيمت دلار و چگونگي مديريت بازار ارز 
را به يك ضرورت تبديل كرده اس��ت كه هفته 
آينده اي��ن موضوع را پيگي��ري خواهيم كرد.  
بديهي است در صورت راه افتادن موج جديد 
افزايش نرخ ارز ديگر نه ورود قوه قهريه به بازار 
قيمت ها را كاهش خواهد داد و نه نقش فعالان 
برهم زننده بازار ارز و دستگيري آنها براي مردم 

باورپذير خواهد بود !

رئيس كل بيمه مركزي خواستار شد 
ورودجديبيمهها

بهحمايتازكالاهايايراني
دكتر همت�ي رئي�س كل بيمه در دي�دار با اعض�اي هيئت عامل و 
كاركنان بيمه مركزي گفت: از كاركنان بيمه مركزي و شركت هاي 
بيمه خواس�ت تا در ارائه طرح ها و پوش�ش هاي جديد بيمه اي در 
راستاي حمايت از توليدكنندگان داخلي بيش از پيش اهتمام ورزند. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل بيمه مركزي، دكتر 
همتي گفت: كاركنان با روحيه نوآوري سال جديد را آغاز كنند چون 
انتظارات از صنعت بيمه زياد است و ما در مقابل اين انتظارات مسئول 
هس��تيم. دكتر همتي در بخش ديگري از س��خنان خ��ود بر تقويت 
بخش نظارت بر عملكرد ش��ركت هاي بيمه و پاسخگويي به شكايات 
بيمه گذاران اشاره كرد و گفت: خوشبختانه در بخش هاي بين المللي 
رايزني هاي خوبي صورت گرفته و بايد براي تقويت پوشش اتكايي نيز 

برنامه ريزي شود. 
وي با اشاره به نامگذاري امسال از س��وي رهبر معظم انقلاب به 
نام س��ال »حمايت از كالاي ايراني« از كاركن��ان بيمه مركزي و 
شركت هاي بيمه خواست تا در ارائه طرح ها و پوشش هاي جديد 
بيمه اي در راستاي حمايت از توليدكنندگان داخلي بيش از پيش 

اهتمام ورزند. 

هادی  غلامحسینی
بانکهایخصوصیدهههشتادی

بهصندوقارتباطیندارند
صن�دوق بازنشس�تگي، وظيف�ه و از كار افتادگ�ي و پس ان�داز 
كاركن�ان بانك  ه�ا در واكن�ش به گ�زارش »جوان« منتش�ره در 
تاريخ ۹6/12/27 جوابيه اي ارس�ال كرده اس�ت ك�ه اين جوابيه 
بر اس�اس اخلاق حرفه اي و قان�ون مطبوعات انع�كاس مي يابد. 

در اين جوابيه آمده است:
برخلاف ادعاي مطروحه مطلب منتشره در شماره 53۱9 مورخ 96/۱2/6 
آن روزنامه با ذك��ر عباراتي نظير »اقدامات عجيب و غريب« و انتس��اب 
تخطي از مقررات به نظر مي رسد مستقيماً متوجه عملكرد اين صندوق 
باشد. ضمن آنكه دوره زماني مورد بررسي در جوابيه ارسالي به صراحت 
دوره »سي ساله فعاليت صندوق« ذكر ش��ده كه پر واضح است منظور 
بازه منتهي به زمان ارسال جوابيه مي باشد. همانطور كه پيش از اين نيز 
مطرح گرديد مشتركين اين صندوق ۱۱ بانك دولتي و واگذار شده بوده 
و هستند و بانك  هاي  خصوصي تشكيلي پس از دهه ۸0 شمسي به اين 
صندوق مرتبط نبوده و آمار ارائه ش��ده نيز صرفاً در خصوص مشتركين 
صندوق و برمبناي ارقام واقعي ثبت شده اعلام گرديده است. به عبارت 
ديگر اگر منظور نگارنده محترم در متن اوليه اعاده به خدمت در بانك  هاي  
تأسيس شده در دهه ۸0 به بعد بوده است كه موضوع فاقد ارتباط با اين 
صندوق است. زيرا بانك  هاي  مذكور مشترك اين صندوق نمي باشند و 
اگر منظور بانك  هاي  مشترك اين صندوق است كه با فرض عدم اطلاع 
ايشان از تعداد مشتركين اين صندوق در جوابيه ارسالي تعداد )۱۱ بانك( 
و دوره اشتراك آنها )از سي سال گذشته( ذكر شده است. به نظر مي رسد 
كه تهيه و انتش��ار هر متني در خصوص هر موضوع يا ساختاري با فرض 
اطلاعات كامل، از وجاهت بيشتري برخوردار باشد و ساختار اين صندوق 
نيز همانند همه مؤسسات عمومي در تارنماي آن وجود دارد. طرح مطالب 
فوق از منظر اين صندوق در راستاي شفاف سازي بوده ليكن از منظر آن 
روزنامه در كمال تعجب و بدون عنايت به وصف حقوقي واژه، اعتراف تلقي 
گرديده كه به نظر مي رس��د در اين خصوص شئونات استفاده مناسب از 
واژگان رعايت نشده است. در خاتمه اين صندوق ضمن قدرداني از فعاليت 
اصحاب رسانه و تلاش ايشان جهت ارتقاي سطح توسعه و رشد اقتصادي، 
اميد دارد با نقد منصفانه و متكي بر اطلاعات متقن، موجبات تخريب يا 
خدشه به افكار عمومي و كاهش اعتماد ملي در خصوص عملكرد سيستم 

بانكي و اين صندوق فراهم نشود. 

 

اعطايتسهيلاتجديدبرايخريداران
مسكندرسال۹۷

مدي�ر ام�ور ط�رح و برنام�ه بان�ك مس�كن از ارائه تس�هيلات 
بدون س�پرده مكم�ل تس�هيلات خريد مس�كن ب�ه متقاضيان 
خب�ر داد و گف�ت: امس�ال تس�هيلات 20ميليون تومان�ي جعاله 
)تعمير( مس�كن در اختي�ار خريداران مس�كن ق�رار مي گيرد. 
محمدحسن مرادي اظهار كرد: امس��ال تسهيلات 20ميليون توماني 
جعاله همچنان مي تواند مورد استفاده خريداران مسكن قرار گيرد و اين 

تسهيلات همزمان با وام خريد مسكن قابل دريافت است. 
وي با بيان اينكه اگر متقاضي خريد مسكن از هر كدام از تسهيلات بانك 
مسكن شامل تسهيلات اوراق مس��كن يا تسهيلات صندوق پس انداز 
مسكن يكم استفاده كرده باشد، مي تواند به صورت همزمان تسهيلات 
جعاله مس��كن را نيز دريافت كن��د، افزود: هر دو تس��هيلات صندوق 
پس انداز مسكن يكم و اوراق مسكن به دو صورت انفرادي و زوجين در 
اختيار متقاضيان قرار مي گيرد. وي ادامه داد: علاوه بر تسهيلات جعاله 
مسكن، پرداخت تسهيلات بدون سپرده مكمل تسهيلات خريد مسكن 

نيز در سال 97 از سوي بانك مسكن ادامه پيدا خواهد كرد. 
مدير امور طرح و برنامه بانك مسكن يادآور شد: سال گذشته متقاضيان 
دريافت تسهيلات اوراق مسكن به صورت انفرادي علاوه بر دريافت مبلغ 
60ميليون تومان تسهيلات از طريق خريد اوراق، امكان دريافت ۱0ميليون 
تومان تسهيلات بدون سپرده مكمل و 20ميليون تومان تسهيلات جعاله 
مسكن را داشتند كه به اين ترتيب سقف تسهيلات انفرادي اوراق مسكن 
به 90ميليون تومان مي رس��يد. مرادي اضافه ك��رد: متقاضيان دريافت 
تسهيلات اوراق مسكن به صورت زوجين نيز علاوه بر دريافت ۱00ميليون 
تومان تسهيلات از طريق خريد اوراق مسكن، امكان دريافت 20ميليون 
تومان تسهيلات بدون سپرده مكمل تسهيلات خريد مسكن و همچنين 
20ميليون تسهيلات جعاله مسكن را داشتند كه جمعاً تسهيلات خريد 
مس��كن به اين گروه از متقاضيان به رقم ۱40ميليون تومان مي رس��يد. 
ضمن آنكه تسهيلات اوراق مسكن در يك بازه زماني كوتاه مدت )حداكثر 
45 روزه( در دسترس متقاضيان قرار مي گيرد. وي تأكيد كرد: با تصميم 
بانك مسكن اين نوع تسهيلات يعني تسهيلات بدون سپرده مكمل خريد 

مسكن نيز در سال جاري به متقاضيان پرداخت خواهد شد. 
........................................................................................................................
ايجادمحدوديتجديدبرايواردات

محصولاتتراريخته
بر اس�اس اعلام دفتر مق�ررات و اس�تانداردهاي بازرگاني وزارت 
جهاد كش�اورزي محص�ولات تراريخت�ه وارداتي باي�د »گواهي 
تأيي�د مص�رف آن محص�ول در كش�ور مبدأ« را داش�ته باش�د. 
به گزارش »تسنيم«، براساس پيگيري و نامه نگاري وزارت جهادكشاورزي 
با وزارت صنعت، معدن و تج��ارت، وزارت صنعت در نام��ه اي به كلامي، 
مديركل امور اقتصادي و سياس��ت هاي تجاري خود در ارتباط با واردات 
محصولات تراريخته اعلام كرد كه در واردات محص��ولات تراريخته بايد 
عناوين »تراريختگي« و مقادير »تراريختگي دارد« و »تراريختگي ندارد« 
مش��خص ش��ود؛ همچنين در واردات اين محصولات بايد متن هشدار و 
همچنين »گواهي تأيي��د مصرف آن محصول در كش��ور مبدأ در صورت 
تراريختگي«  روي آن درج شود. بنابراين گزارش، پيش از اين نيز اعلام شده 
بود كه واردات محصولات تراريخته يا تغيير ژنتيكي يافته بخش كشاورزي، 
منوط به اخذ مجوز از سازمان تحقيقات، آموزش و ترويج كشاورزي وزارت 

جهادكشاورزي كنار رعايت مقررات و ضوابط جاري )قبلي( است.
........................................................................................................................

ادامهطرحپيشفروشسكه
پيگيري ها از بانك ملي حاكي از آنست كه طرح پيش فروش سكه 
در ش�عب منتخب اين بانك همچنان و تا اطلاع ثانوني ادامه دارد. 
به گزارش »فارس«، از 2۸ بهمن ماه 96 طرح پيش فروش سكه در قالب 

جديد در بيش از هزار و ۱3۱ شعبه منتخب بانك ملي آغاز شد. 
در ۱5روز اول اجراي طرح به گفته مدير كل ريالي و نشر بانك مركزي 
حدود 600 هزار سكه پيش فروش ش��د، اما از آن زمان تاكنون آماري 
منتشر نشده است. خبر هاي رسيده حاكي از آنست كه در طرح اخير 
پيش فروش سكه متقاضيان خريد، مبلغي بابت ماليات بر ارزش افزوده 

پرداخت نخواهند كرد. 

افقه: عده اي هس�تند كه 
حتي اميدوارند نرخ ارز به 
6 هزار و 200 تومان برس�د 
و آن را ب�راي اقتصاد مفيد 
مي دانن�د و معتقدند براي 
ص�ادرات خوب اس�ت. در 
حال�ي  كه چنين نيس�ت و 
افرايش ن�رخ ارز وضعيت 
اقتص�اد كش�ور را به�م 
مي ريزد و ب�راي اقتصاد ما 
مخرب اس�ت. دولت بايد 
بتواند ارز را در حدود 4هزار 
و ۵00 توم�ان نگ�ه دارد
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